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Er zijn in ieder geval tot 1 september 2020 
geen fysieke, openbare bijeenkomsten van 

de PvdA Zwartewaterland in verband 
met de COVID-19 maatregelen.

Heeft u vragen, opmerkingen of wilt u een 
praatje: bel of mail dan met de fractie- 
of bestuursleden. Voor de gegevens: 

zie achterkant van dit Vuistje

Wij wensen u alle goeds in deze 
bijzondere tijd!





Voorwoord

Wonderbaarlijke tijden...

Het heeft even geduurd, maar nu ligt hij dan 
weer voor u: het nieuwe Vuistje! Tegenover 
het lange wachten staat dat het deze keer 
zeer goed gevuld is, met stukken van veel 
verschillende schrijvers. Fijn om van zo veel 
leden een bijdrage te krijgen.

Net als het dagelijks leven momenteel, staat 
ook dit Vuistje grotendeels in het teken van 
Corona. Met beschrijvingen vanuit hun da-
gelijkse (werk)situatie door Eddy en Yvonne, 
met een wens voor de toekomst van Jan, 
met een verhaal van “wethouder in Coro-
natijd” door Harrie en met de raadscolumn 
in het teken van Corona van Astrid. Ook 
Tiem ontkomt er in zijn bijdrage niet aan 
om aandacht te besteden aan (de gevolgen 
van) het Coronavirus. Maar dat stuk vindt 
u – traditiegetrouw- helemaal aan het eind 
van het Vuistje.

Hiervoor is een segment met meer actuele 
stukken. Een mooi moment was de herplant 

‘Wat doet hij toch…?’ Bijna twee jaar had ik nu 
dat plekje, direct aan zijn rechterhand, maar 
dit had ik toch nog niet eerder meegemaakt. 
Zonder verder iets te zeggen verliet onze burge-
meester (Eddy, voor intimi, maar daar schijnen 
er nogal veel van te zijn) de raadszaal. Even later 
was hij echter ook alweer terug en werd de ver-
gadering voortgezet alsof er niets was gebeurd. 
Het enige punt van enig belang was die avond 
de installatie van een nieuwe wethouder (ik dus) 
en de benoeming van Astrid tot raadslid. Toen 
dat ook was afgehandeld kon al snel de verga-
dering worden afgesloten. Nee, handen werden 
er niet geschud. Felicitaties werden vanaf een 
veilige afstand uitgesproken en al spoedig ging 
een ieder zijns of haars weegs. Het was donder-
dag 12 maart, de dag dat alles anders werd…
Het telefoontje waarvoor Eddy uit de raadsver-

van de appelbomen bij het Veer tbv het 
Jaabikspad. In herinnering aan Lucas, die 15 
jaar geleden voor het eerst hier appelbomen 
in de grond heeft gezet.

Harrie neemt ons mee in het verhaal van 
de Regionale Energie Strategie (RES). Hoe 
gaan we als Zwartewaterland, samen met 
de regiogemeenten, er voor zorgen dat we 
voldoende duurzame energiebronnen krij-
gen? De RES zal op de agenda staan van de 
eerste (digitale) raadsvergadering in Coro-
natijd. De fractie neemt u kort mee over hoe 
zij proberen om het raadswerk in deze tijd 
tóch goed vorm te geven. 

En dan kunt u ook nog eens de laatste co-
lumn van Harrie als raadslid terug lezen.

We kunnen in deze periode niet bij elkaar 
komen, maar gelukkig is er het Vuistje nog.

Veel Leesplezier!

gadering werd geroepen behelsde het bericht 
dat het eerste coronageval in Zwartewaterland 
was vastgesteld. Het virus, dat eigenlijk tot die 
dag vooral werd geassocieerd met het carnaval 
vierende deel van onze bevolking ten zuiden 
van de grote rivieren, had zich ook gevestigd 
aan de boorden van het Zwartewater. En hoe...

Al heel snel werd duidelijk dat het om een forse 
uitbraak ging, vooral in Hasselt. Een musical-
koor, een kerk en een huisarts werden al snel 
genoemd als mogelijke bronnen van de besmet-
ting. Het virus greep razendsnel om zich heen 
en bleek al spoedig ook kwetsbare ouderen in 
de Hazelaar, maar ook in de Meente te hebben 
bereikt. De eerste sterfgevallen werden ook al 
spoedig gemeld; er zouden er nog heel veel 
volgen, in Hasselt maar later toch ook in Gene-



Daar sta je dan 16 maart in een muisstille 
Overtoom. Net opa geworden van een klein-
zoon die in corana tijd is geboren.  Het joch 
heeft geen besef van in wat voor turbulente 
tijd hij is geboren Normaal is de sporthal het 
domein van rennende kinderen, klappende 
deuren en corrigerend onderwijzend perso-
neel overdag. Alleen vanuit het kinderdag-
verblijf klinken wat geluiden van kinderen die 

toch naar de opvang mogen omdat hun ou-
der in de vitale sector werken. De eerste week 
vind je het nog wel leuk.  Inmiddels zitten we 
in week 9 van onze “lockdown” en kijk ik uit 
naar 1 juni.  

Eigenlijk hadden we nu 5 weken langs de 
Donau moeten fietsen. Nu doe ik maar of de 
Vecht en het Zwartewater de Donau zijn. In 

muiden. Zwartsluis werd relatief nog het meest 
gespaard.

Voor het gemeentelijk apparaat betekende dat 
dat er veel veranderde. Er werd een lokaal cri-
sisteam samengesteld onder leiding van de 
burgemeester, waarbij de wethouders, indien 
noodzakelijk of gewenst, konden aansluiten. 
Thuiswerken werd het parool voor het grootste 
deel van de organisatie, maar juist Burgerza-
ken kreeg het verschrikkelijk druk met vragen 
over te sluiten huwelijken maar vooral ook met 
veel, heel veel sterfgevallen. Sociale zaken werd 
ook in Zwartewaterland overspoeld met enkele 
honderden aanvragen om ondersteuning door 
zelfstandige ondernemers en zzp-ers, die hun 
inkomen in één klap weg zagen vallen en hun 
onderneming in heel zwaar weer zagen terecht-
komen. Protocollen, die op ons afkwamen van-
uit de overheid of vanuit de regio moesten een 
lokale vertaling krijgen. Op het Sociaal domein 
werd alles uit de kast gehaald om eenzame ou-
deren in beeld te krijgen en te houden. Goedbe-
doelde initiatieven van burgers moesten beoor-
deeld worden op hun haalbaarheid, waarbij de 
grondhouding steeds was: ‘Ja, mits…’. En na-
tuurlijk moest er toezicht zijn en gehandhaafd 
worden…

En dan de media. Hoe belangrijk een goede 
communicatie onder dergelijke omstandighe-
den is, hoef ik waarschijnlijk niet uit te leggen. 
Hoe groot het belang daarbij is van een goed 
functionerende en flexibel opererende lokale 
omroep, kan ik hier alleen maar benadrukken. 

Aanvankelijk dagelijks, later enkele keren per 
week, deed Eddy Bilder verslag van de stand van 
zaken in Zwartewaterland via Zwartewater FM. 
Geen makkelijke boodschappen had hij te bren-
gen maar hij sloeg zich daar met verve doorheen 
en ondervond allerwege, met uitzondering mis-
schien van een verdoold oud-raadslid, waarde-
ring daarvoor. Kranten en radio- en tv-zenders 
wisten de weg naar het zwaar getroffen Hasselt 
ook te vinden. Gelukkig resulteerde dat niet in 
sensationele verhalen maar leverde het een in-
getogen, maar natuurlijk verdrietige documen-
taire op over het leed in Hasselt. In de eerste 
weken van mijn wethouderschap heb ik dus 
situaties meegemaakt en dingen geleerd, die 
andere, meer ervaren wethouders in hun hele 
loopbaan niet zijn tegengekomen. Daar staat 
tegenover dat van het inwerkprogramma, zoals 
ik me dat had voorgesteld en zoals ik dat aan 
de gemeentesecretaris had gegeven als ‘wen-
senlijstje’ niets is terecht gekomen. Nog steeds 
heb ik met lang niet alle ambtenaren kennis 
gemaakt, zelfs niet via een videoverbinding. Als 
kernwethouder van Hasselt wilde ik de stad in, 
mensen ontmoeten, plannen bespreken… Dat 
kon ik wel vergeten. Zelfs de raadsvergaderin-
gen werden geschrapt. Gelukkig staat de eerste 
voor 28 mei weer op de rol. 

Terugziend op mijn eerste twee maanden als 
wethouder kan ik niet anders zeggen dan: “Het 
waren wonderlijke tijden”.

Harrie Rietman

Corona tijd en wat hierna



deze periode neem ik klussen ter hand die al 
jaren zijn blijven liggen. Ik kom op plekken in 
het gebouw waar ik in al die 36 jaar nog niet 
geweest ben. Gelukkig kan ik me nuttig ma-
ken, en doordat er verder niemand is denk ik 
na. Hoe moet in de nieuwe 1,5 samenleving 
en economie? De sector waarin wij werken 
is hard getroffen. Geen voorstellingen meer, 
geen sport, geen horecaomzet en geen “reur-
ring”. Tot eind van het jaar zijn eigenlijk alle 
evenementen afgelast of geparkeerd. 

Gelukkig mogen we na de laatste persconfe-
rentie per 1 juni weer wat doen, met heel veel 
haken en ogen.  Veel mensen kijken vooruit, 
hoe moet het als we straks de ruimte weer 
krijgen. Ongemerkt ben ik daar ook me bezig, 
en mensen om mij heen ook. Op de zeldzame 
momenten dat we mekaar even zien komen 
we tot de conclusie dat deze crisis ook nieuwe 
kansen biedt. Thuiswerken lijkt de toekomst 
te worden, we stappen massaal op de E-Bike, 
de lucht lijkt schoner en we kijken meer naar 
elkaar om bedenken nieuwe initiatieven om 
de wereld te beter te maken.
De overheid trekt de beurs en bijna ieder-
een wordt gesteund.  Ook bedrijven die het 
eigenlijk niet verdienen durven om steun te 
vragen, zonder dat ze zich realiseren dat ze 
een half jaar geleden nog miljoenen hebben 
uitgekeerd aan aandeelhouders en directies. 
Ik heb geen moeite met steun aan het be-
drijfsleven, wel aan bedrijven die op slinkse 
manier via Nederland belasting ontduiken. 
Daar liggen volgens ook weer kansen. Laten 
we daar een eind aan maken en in ruil voor 
steun ook eisen stellen aan het bedrijfsleven 
met betrekking tot duurzaamheid, behoud 
van banen en loyaliteit aan de samenleving. 
Ik ben ook benieuwd wat de gevolgen zijn 
voor onze gemeente.  

Net als in de rest van het land zal de eco-
nomie tot stilstand komen. Net nu we voor 
grote uitbreidingen van het industrieterrein 
staan. Persoonlijk denk ik dat het nu even tijd 
is voor bezinning.  Eigenlijk vraag ik mij af of 
het wel nodig is. Ik moet nog zien of de grote 

spelers op de markt in onze gemeente wel 
bereid zijn om hun plannen door te zetten. 

We zullen er niet helemaal aan ontkomen 
Waar besluiten over zijn genomen, moet 
worden uitgevoerd De onzekerheid is groot, 
en de consument zal steeds meer gaan letten 
op duurzaamheid. Voeg daarbij dat veel be-
drijven afhankelijk zijn van grondstoffen uit 
bijvoorbeeld China voor het maken hun pro-
ducten, die vervolgens weer bijna in dezelfde 
container retour gaan. Eigenlijk moet je dat 
niet meer willen.  Misschien moeten we wat 
anders met deze grond doen , of we laten het 
gewoon natuur “zijn”.  Ben geen econoom, 
wel realistisch.

We zullen niet aan bezuinigingen ontkomen 
als gemeente, net nu we weer wat vet op de 
botten hebben. De overheid wil nog meer ta-
ken naar de gemeentes schuiven, maar is daar 
straks wel geld voor? Dan kom ik toch ook op 
de sector waar ik zelf werk.  De cultuur- en 
sportsector zal een flinke dreun krijgen. Even-
als het verenigingsleven. Ik zie verenigingen 
omvallen, met gevolg , dat voor gebouwen 
als de Overtoom, Sluuspoort en de Driester  
de inkomsten zullen teruglopen. Voeg daarbij 
dat we eigenlijk al een overkill hebben aan 
accommodaties. 

Waar we eerder nog 300 mensen in een zaal 
konden “proppen” om een popconcert bij 
te wonen, mogen dat er straks nog maar 75 
zijn. Donkere wolken zullen samentrekken 
boven de podia. Ik hoop dat gemeente deze 
sector niet laat vallen. Cultuur is een wezen-
lijk onderdeel van onze economie, al zien an-
deren dat anders. Als je kijkt hoeveel mensen 
er werkzaam zijn in deze sector in ons land 
kom je tot grote cijfers. Gelukkig is het  bijna 
1 juni en mogen we weer wat doen. Ik kijk 
er naar uit. Dan duurt het nog tot 1 septem-
ber voordat de kinderen met deuren gooien, 
schreeuwen, zingen en door gangen rennen. 
Kijk ik nog meer naar uit.

Eddy Beens



Hoe prachtig zou het niet zijn, als we uit 
deze Coronacrisis iets moois overhielden, 
waar we iedereen tot in lengte van dagen 
een plezier mee kunnen doen. Ergens in de 
top vijf van grootste ergernissen in Neder-
land staat al jarenlang het vele zwerfafval 
in de publieke ruimte. In tijden van binnen-
blijven en thuiswerken zien we veel meer 
mensen buiten wandelen. Als u dan toch op 
stap gaat, wat let u om een afvalzakje en 
werkhandschoenen mee te nemen om on-
derweg wat zwerfafval te verzamelen? Wie 
weet inspireert u andere mensen om geen 
afval meer op straat te gooien, of om zelf 
zwerfafval op te ruimen. 

Heeft u schoolgaande kinderen thuis, die 
tussen alle online-thuisleren door hun over-
tollige energie graag kwijt willen? Ga samen 
spelenderwijs aan de slag om zwerfvuil op 
te ruimen. Maak van de leuke wandeling 
een ware levensles. Wat voor zwerfafval 
gooit men zoal weg? (het zijn echt niet al-
leen snoeppapiertjes van kinderen….) Wel-
ke straf zouden ze mensen moeten geven, 
als ze betrapt worden bij het zomaar weg-
gooien van rommel op straat? (in Singapore 
komt het weggooien van een leeg sigaret-
tenpakje te staan op een boete van honder-
den Euro’s) Welke aso zet er nu een hele zak 
restafval zomaar in de berm? 

En dan zit u zomaar in genuanceerde dis-
cussies die jong en oud aan het denken 
zetten...  Wat zijn “single use plastics” en 
“nanoplastics” en wat was ook alweer het 
verschil tussen reduce, reuse en recycle? 
Zo krijgt het kroost ook nog en passant 
een lesje Engels. Maar misschien past het u 
beter om zwerfafval op te ruimen met een 
groepje buren, met leden van uw favoriete 
vereniging, of misschien gaat u juist liever 
helemaal alleen op pad. Elk zijn waarom.

Bedenk een creatieve manier om gratis van 

het verzamelde zwerfafval af te komen. De 
gemeente en de ROVA willen u hierbij vast 
graag helpen. 

U kunt wachten op commentaar tijdens het 
opruimen. Dat varieert van “Wat voorbeel-
dig dat u dit doet jongeman! Dat zouden 
meer mensen moeten doen.” (een heer van 
stand), of: “Zo kwajongen, heb je weer eens 
een taakstraf?” (een grappige vriend), tot: 
“Kijk, die meneer heeft iets heel stouts ge-
daan en die moet nu voor straf rommel op-
ruimen.” (een moeder tegen haar kind). Dus 
leg het vooral even uit, je hebt maar zo een 
naam...

Jan Haverkate  
(Voorzitter van stichting Duurzaam Hasselt)

De schoonheid van Hasselt



In mijn werk als administratief medewerker 
op verschillende basisscholen en als peda-
gogisch medewerker op de BSO, zie ik van 
alles gebeuren de afgelopen weken. Zelf 
ben ik gevraagd om de noodopvang te 
coördineren binnen onze organisatie voor 
dagopvang, voorschoolse en naschoolse 
Opvang. Ik zie ouders die thuis werken en 
hun kinderen ook thuishouden. Deze ou-
ders hebben een behoorlijke klus om en 
kinderen te begeleiden en thuis te werken. 
Ze worden overspoeld met e-mailtjes en 
challenges. Leerkrachten hebben alles uit 
de kast gehaald om bij te spijkeren in digi-
vaardigheden en met succes.  Ouders met 
vitale beroepen kunnen gebruik maken van 
de noodopvang en sommige doen dat ook. 
BSO’s  worden samengevoegd. Sommige 
leidsters zitten in een risicogroep en kunnen 
dus niet worden ingezet. 

De afgelopen weken gingen kinderen dus 
eerst naar de VSO, daarna naar de school, 
want die verzorgen noodopvang tijdens 
schooluren, daarna naar de BSO. Het vraagt 
veel van kinderen en ouders lijkt me. De 
flexibiliteit van leerkrachten en leidsters is 
geweldig. Sinds 11 mei zijn alle BSO’s weer 

Op 12 maart, nog net voordat de intelligen-
te lockdown in Nederland begon, werd ik 
geïnstalleerd als raadslid. Hoewel ik er niet 
echt meer rekening mee had gehouden dat 
ik in deze periode weer in de raad zou ko-
men, vind ik het een eervolle en dankbare 
taak om opnieuw u als inwoner te mogen 
vertegenwoordigen en namens u deze ge-
meente mee te besturen. Dat betekent ook 
dat ik er voor u wil zijn. Heeft u vragen, 
ideeën opmerkingen, laat het me weten, ik 
kom graag met u in contact. Direct na deze 
raad kwam de Coronacrisis in volle omvang 

open en is er daarnaast nog noodopvang.  
Kinderen gaan op maandag  en donderdag 
naar school of dinsdag en vrijdag. Naast 
noodopvang is er nog steeds thuisonder-
wijs. Er is ook noodopvang voor de dagen 
dat de kinderen niet op school hoeven te 
zijn. Dus heel wat veranderingen en prikkels 
voor kinderen.

De BSO opvang loopt ook niet synchroon 
met de dagen school. Ook daar lag een 
uitdaging. Gelukkig hebben we met zijn al-
len er voor gezorgd dat het is gelukt. Het is 
maandag middag 11 mei kinderen komen 
weer naar de BSO. Ze houden zich keurig 
aan alle corona regels. Ik ben blij om ze te 
zien. Na het eten en drinken en het bijklet-
sen vraag ik wat zouden jullie willen doen?

Buiten spelen zeggen ze in koor. Dus ze 
gaan buiten spelen en dat was heerlijk om 
te zien. De hele wereld staat op zijn kop en 
maar zij spelen lekker buiten. Niks meer aan 
doen, observeren en genieten.

Yvonne Ariesen 
PvdA lid

op ons, inwoners van Zwartewaterland af. 
En dan is politiek maar heel betrekkelijk. De 
zorg om onze naasten, om elkaar neemt 
veel, zo niet alle ruimte in beslag. En dat is 
goed. 

Wij leven met iedereen mee en zijn ontroerd 
en dankbaar voor de mooie initiatieven en 
de onderlinge verbondenheid.  U bent er 
voor elkaar, wij zijn er voor elkaar. Samen 
zijn wij Zwartewaterland, een hechte ge-
meenschap. Wij houden onze fysieke af-
stand en zijn tegelijk dichterbij elkaar dan 

Noodopvang

Raadscolumn - Op afstand en dichterbij dan ooit



Appelbomen

Op vrijdag 17 april heb ik met mijn zoon 
Maarten Sint Jacobi appelboompjes bij het 
Veer geplant. Lucas (Boshove) had dat vijf-
tien jaar geleden als wethouder ook gedaan, 
op verzoek van het genootschap dat het 
Jaabikspad onderhoudt. Het bijbehorende 
bordje en een aantal boompjes waren echter 
verdwenen. 

In het voorjaar van 2019 ontdekte ik dat. In 
overleg met de gemeente zouden we van de 
herplant een klein feestje maken. We, fami-
lie en vrienden, zouden gaan wandelen en 
varen naar de Kadoelen en aansluitend gaan 
borrelen bij d’ Olde Soldoat. De herplant zou 
ook nog eens gebeuren op de dag dat Lucas 
65 jaar zou zijn geworden. Het gezelschap 
werd teruggebracht naar mijn gezin, en toen 

dat ook niet kon naar zoon Maarten. Dat 
Lucas bij het aanplanten van de boompjes 
betrokken was, is achteraf opmerkelijk. Met 
het plaatsen van eerste stenen had Lucas bij-
voorbeeld niets. ‘Ik hoef niet ingemetseld te 
worden’, zei hij dan. Dit vond hij blijkbaar 
toch een mooi initiatief, wat eigenlijk ook 
vreemd is. 

Want met het fenomeen Santiago had hij ook 
niets. Dat leek hem zo’n platgetreden toeris-
tisch gedoe. Hij fietste liever naar Berlijn of 
Venetië  Zelf ben in 2018 en 2019, in twee 
etappes dus, wél naar Santiago de Compos-
tella gefietst. En dat had in zekere zin weer te 
maken met een vrij legendarische uitzending 
van Kopspijkers op Radio2. Dat was in de tijd 
van de nieuwe Keet de Kolk. Johan Snel was 

ooit.Grote verbondenheid zorgt er ook voor 
dat een ieder geraakt wordt en dat verdriet 
breed gevoeld wordt.  In deze wetenschap 
wil ik deze column afsluiten met een ge-
dicht van Willem Wilmink:

Huilen is gezond
Leg nou die krant maar even neer,
lezen doe je toch niet meer,
huil nou maar even.
Ja, tegen iemands lichaam aan
Zou dat natuurlijk beter gaan
maar huil nou even.
Dat jij niet de enige bent,

dat is een troost die je al kent
dus huil maar even.
Een ander troosten voor verdriet,
dat kan ook niet, kan ook niet
maar huil toch even.

Altijd maar flink zijn is niet goed:
als je niet weet hoe’t verder moet,
huil dan toch even.
Straks, met nog tranen langs je kin,
denk je ineens: ik heb weer zin
om door te leven.

Astrid Dijkstra



Vechten voor of tegen windmolens...?
Over de RES en wat daar nog bij 
komt kijken

Als alles loopt, zoals de verwachting is, gaat 
de gemeenteraad van Zwartewaterland op 28 
mei voor het eerst sinds lange tijd weer verga-
deren. Of dat digitaal of in een andere vorm 
zal gaan is nog even de vraag, maar er kunnen 
in ieder geval weer rechtsgeldige besluiten 
worden genomen en, wat misschien nog wel 
net zo belangrijk is, er kunnen weer politieke 
opvattingen uitgewisseld worden over onder-
werpen die belangrijk zijn voor onze samen-
leving. 

Eén van de eerste onderwerpen die aan de 
orde gaan komen zal de RES zijn, de Regionale 
Energie Strategie. Samen met nog tien andere 
gemeenten, het waterschap en de provincie 
heeft Zwartewaterland in de achterliggende 
periode een bod geformuleerd waarmee we 
onze bijdrage willen leveren aan het bereiken 
van een meer duurzame wereld. Om precies 
te zijn willen we in 2030 dat tenminste 49% 
van het energiegebruik in onze gemeente 
duurzaam zal zijn, dat wil zeggen dat die helft 
moet worden opgewekt met behulp van zon 
of wind. 

Als we wat preciezer inzoomen op dat bod, 
dan bestaat dat uit, naast de zonnepanelen 
die op woningen liggen, 80.000 zonnepanelen 
op bedrijven, 50 hectare zonneparken op land 
of water en vijf windmolens van 3 Megawatt. 
Er is ook nog sprake van een bio-vergistingsin-
stallatie, maar of die er ook gaat komen is op 

zijn minst twijfelachtig. Over dat bod bestaat 
binnen onze gemeenteraad brede overeen-
stemming. Behalve Gemeentebelangen heeft 
de gehele raad zich achter een amendement 
geplaatst waarin dit bod als opdracht aan het 
college is meegegeven. Eigenlijk waren wij, als 
PvdA, nog het meest voorzichtig, met name 
waar het ging om die vergistingsinstallatie. 
In het amendement heeft het college ook de 
ruimte gekregen om drie pilots uit te voeren, 
elk van maximaal 10 hectare, op het gebied 
van zonneparken. Grote eensgezindheid 
dus… Tot zover het goede nieuws.

Er kan in korte tijd veel veranderen; terwijl we 
als een (constructieve, maar scherpe) opposi-
tiepartij, deze raadsperiode begonnen, vinden 
we ons, ruim op de helft van die vier jaren, 
nu terug als een gewaardeerde coalitiepartij. 
En waar ik de raad mocht vertegenwoordigen 
als lid van een werkgroep die het proces van 
de RES in goede banen diende te leiden, mag 
ik nu deelnemen aan het bestuurlijk platvorm 
dat verantwoordelijk is voor de daadwerkelijke 
uitvoering. 

daar tegen en zat samen met Lucas in het 
radioprogramma. Daardoor ken ik Johan en 
later kregen we meer contact. Toen hij terug 
kwam van zijn pelgrimstocht naar Santiago 
was ik op een welkomstfeestje en daar is het 
idee voor mijn eigen tocht geboren.
De Sint Jacobi boompjes zijn bedoeld voor 
mensen die dezelfde tocht lopen of fietsen. 

Het eerste deel van de pelgrimstocht loopt 
van De Wadden naar Hasselt. Onderweg 
naar Spanje staan meer bomen waarvan pel-
grims dus letterlijk de vruchten kunnen pluk-
ken. Nu dus ook weer in Genemuiden.

Ria Grootoonk



En wat doe je dan, als pas aangetreden wet-
houder? Inwerken, inwerken, inwerken… veel 
anders is er overigens in deze wonderlijke tijd 
ook niet te doen, nu veel contacten buiten 
het gemeentehuis domweg niet mogelijk zijn. 
En dat inwerken bestaat, als het gaat om de 
RES, vooral uit het uitzoeken wat er allemaal 
mogelijk is en waar de leeuwen en beren zich 
bevinden op de weg naar een duurzaam Zwar-
tewaterland. En dat valt nog niet mee… 

Allereerst bestaat een gedeelte van onze ge-
meente uit Natura 2000 gebied. Het spreekt 
vanzelf dat we wegblijven uit deze bijzondere 
en kwetsbare gebieden. Dan maakt een groot 
deel van onze gemeente deel uit van het Na-
tionaal Landschap IJsseldelta. Daarvan is, toen 
dit gebied in het begin van deze eeuw die sta-
tus kreeg, afgesproken dat er geen ruimte zal 
zijn voor windmolens of zonneparken. 

Overigens had niemand in die jaren ook nog 
maar een flauwe notie van Klimaatakkoorden 
of RES-sen, maar daarover straks meer. Met 
dat uitgangspunt valt een groot stuk van onze 
gemeente al af als het gaat om zoeklocatie 
voor wind- of zonneparken. Een nog groter 
deel van onze gemeente heeft de status van 
weidevogelgebied. 

Dat betekent op zijn minst dat, wanneer daar 
ingrepen worden gepleegd, er elders com-
pensatie zal moeten worden geboden. In de 
middeleeuwen zou dat misschien nog heb-
ben betekend dat er een leger van dappere 
Zwartewaterlanders zou worden geformeerd 
om te trachten een stuk Staphorst of Steen-
wijkerland te veroveren, maar die tijden liggen 
ver achter ons. Compensatie betekent tegen-
woordig vaak dat we in de buidel moeten tas-
ten om met geld elders natuurbevorderende 
maatregelen te nemen. En die buidel van ons 
is nu ook weer niet zo royaal gevuld… Dan is 
er nog onze koninklijke luchtmacht. Die heeft 
ooit een laagvliegroute over de oostelijke helft 
van onze gemeente geprojecteerd. En binnen 
het gebied van die laagvliegroute passen zeker 
geen windmolens. 

Wanneer we al die beperkingen op een kaart 
van Zwartewaterland projecteren, slaat je de 
angst om het hart. Er is nauwelijks ruimte om 
windmolens te realiseren en ook voor 50 hec-
tare zonneparken zijn de zoekgebieden uiterst 
beperkt. Wanneer we er van uit moeten gaan 
dat die beperkingen allemaal in beton gego-
ten zijn, dan dringt de vergelijking met een 
Spaanse edelman, die in een roman van Cer-
vantes ook in de slag ging met windmolens, 
zich nadrukkelijk op. 

In dat geval heeft de gemeenteraad een on-
uitvoerbare opdracht geformuleerd. Natuur-
lijk wordt alles anders wanneer de betreffende 
overheden bereid zijn die uitgangspunten 
eens opnieuw tegen het licht te houden. Is het 
echt nodig dat er een laagvliegroute blijft be-
staan op de plek waar die nu is geprojecteerd? 
Welingelichte bronnen hebben me verzekerd 
dat er van deze route de laatste 18 jaar geen 
gebruik meer is gemaakt. Dus misschien toch 
eens heroverwegen? En dan het Nationaal 
Landschap. Het is nooit de bedoeling geweest 
dat de polder Mastenbroek op slot zou gaan. 

Vanaf het jaar 1364 waarin de polder werd be-
dijkt tot de dag van vandaag, is de polder en 
daarmee het landschap, voortdurend aan ver-
andering onderhevig geweest. Zelfs de laatste 
zestig jaar (dat is de periode waar ik zo onge-
veer een duidelijke herinnering aan heb) zijn 
de veranderingen niet van de lucht geweest. 
Schaalvergroting, afnemende biodiversiteit… 
bepaald niet altijd veranderingen die hebben 
bijgedragen aan een mooiere, duurzame pol-
der. 



Dan is er nog een klein probleempje… Waar 
kunnen we naartoe met de opgewekte ener-
gie. Mooi is het natuurlijk wanneer een deel 
daarvan direct wordt aangewend voor eigen 
gebruik. Maar waar dat niet kan, moet gele-
verd kunnen worden aan het net, aan Enexis 
of Tennet. En daar wringt hem de schoen. Er 
zijn een paar trafostations die logisch lijken 
voor projecten binnen Zwartewaterland. Die 
liggen bij Zwartsluis en IJsselmuiden. Het sta-
tion bij IJsselmuiden schijnt nog over enige 
capaciteit te beschikken; dat is bij Zwartsluis 
echter niet het geval. Congestie noemen we 
dat en wie wel eens last gehad heeft met de 
stoelgang kan zich daar wel iets bij voorstel-
len. En dat probleem zal ook opgelost moeten 
worden.

Samengevat: Op het gebied van de duurzame 
energie in Zwartewaterland geldt zeker ‘never 
a dull moment’. Alleen met dit onderwerp zou 
het wethouderschap al goeddeels ingevuld 
kunnen worden. En er liggen daarnaast ech-
ter nog een paar schone taken, maar daarover 
wellicht in een volgend Vuistje meer. 

De energietransitie vormt een machtige op-
gave en af en toe bekruipt me wel even het 
gevoel te lijken op die dolende ridder, Don 
Quichot. Gelukkig lopen er in ons ambtena-
renapparaat voldoende bekwame lieden die 
met verve de rol van Sancho Pancha op zich 
willen nemen. En dus gaan we, geheel in de 
traditie van onze partij, moedig voorwaarts…

Harrie Rietman

Wel veranderingen die werden ingegeven door 
de (terechte) behoefte van boeren om blijvend 
een rendabel bedrijf te kunnen runnen. En dat 
is ook op dit moment de opgave. Er speelt 
op dit moment veel meer binnen die polder, 
wat kort wordt samengevat als de ‘veenwei-
deproblematiek’ maar alles te maken heeft 
met verdroging, inklinking en CO2 uitstoot. 
Daar moeten we wat mee. Als die boeren ook 
in deze tijd van klimaatverandering een duur-
zaam bestaan willen, zal dat gevolgen hebben 
voor hun bedrijfsvoering. En in dat kader moet 
duurzame energie vooral als een kans en zeker 
niet als een bedreiging van de altijd al dynami-
sche polder worden gezien.

Dat kunnen wij nu wel allemaal vinden, maar 
daar zullen dan onze partners wel eerst ook 
van overtuigd moeten raken. Dat zijn bijvoor-
beeld de gemeenten Zwolle en Kampen, die 
deels ook in het Nationaal Landschap liggen, 
de provincie, het waterschap, de gebiedsco-
operatie (vertegenwoordiger van alle belang-
hebbenden in dit gebied) en vast nog wel een 
paar. Het is dus wel van belang dat een aantal 
sloten, die nu nog op de deur lijken te zitten, 
verbroken gaan worden. Pas dan komen er 
mogelijkheden.

Zijn er dan alleen maar leeuwen en beren? 
Gelukkig niet. In de korte periode dat ik wet-
houder mag zijn, zijn er al verschillende initi-
atieven binnengekomen van mensen die ‘wel 
wat willen met duurzame energie’. En dat 
zijn gelukkig niet de Essents of Vattenfalls 
van deze wereld, maar gewoon plaatsgeno-
ten die willen participeren in een pilot of zelf 
mogelijkheden zien. Het mooie daarvan is 
dat ze allemaal ook wel bereid zijn te denken 
over vormen waaraan al onze inwoners zou-
den kunnen meedoen. Een coöperatie, een 
energiebedrijfje, een postcoderoos-project… 
het lijkt allemaal bespreekbaar. En dat biedt 
hoop… want voor ons, als PvdA staat als een 
paal boven water dat een zo groot mogelijk 
deel van de inkomsten uit een dergelijk project 
ten goede moeten komen aan de inwoners 
van onze gemeente.



Vanuit de fractie

Op 12 maart j.l. was de raadsvergadering 
waarin wij als PvdA Zwartewaterland formeel 
toetraden tot de coalitie en werden onze nieu-
we wethouder, Harrie, en ons nieuwe raadslid, 
Astrid geïnstalleerd. Een feestelijke gebeurtenis 
waarbij gelukkig een groot aantal belangstel-
lende PvdA-leden aanwezig was. 

Onze nieuwe fractie kon van start. Bijzonder 
om zo halverwege een collegeperiode van sa-
menstelling te wisselen. Het uiteenvallen van 
de oude coalitie is buiten ons om gebeurd, 
daar kunnen wij niets aan doen of veranderen. 
Maar, met de uitkomst van het proces hierna, 
dat geleid heeft tot ons toetreden tot de coa-
litie zijn wij zeer tevreden. De gesprekken zijn 
in goede harmonie gevoerd, er zijn een aantal 
voor ons belangrijke speerpunten toegevoegd 
aan het coalitieakkoord en bovenal zijn wij nu 
met een wethouder vertegenwoordigd in het 
college. Wij gaan er van uit dat het vertrouwen 
van onze nieuwe coalitiegenoten in de PvdA is 
gevormd door de constructieve en deskundige 
inbreng van onze “oude” fractie en hopen met 
onze vernieuwde fractie op dezelfde voet door 
te blijven gaan in de raad. Positief, kritisch en 
pro-actief!

Direct na 12 maart, of eigenlijk al op de avond 
zelf, was niets meer hetzelfde. Na de installa-
tie volgde geen handen schudden, geen “after 
party”, maar ging iedereen snel huiswaarts. 
Het gerucht ging dat de burgemeester op die 
avond een telefoontje kreeg over de eerste co-

rona-besmetting in Zwartewaterland…

En toen, de intelligente lockdown, de sociale 
isolatie, de ernstige situatie met veel corona-
besmettingen, zieken en overledenen. Zwar-
tewaterland is zwaar getroffen. En dan blijkt 
politiek maar heel betrekkelijk. Alle zorg ging 
eerst uit naar onze inwoners, steun bieden aan 
hen die getroffen zijn, geraakt zijn. De burge-
meester was en is hierbij hét gezicht van de 
gemeente. Als raad past het om dan een stapje 
terug te doen.
Dat stapje terug was en is vooral achter de 
schermen. Want ondanks de corona-crisis, 
gaat ook het “gewone” leven gewoon door, 
moeten er keuzes worden gemaakt en beslui-
ten genomen. Als raad hebben we ervoor ge-
kozen om dit de eerste weken, maanden, op 
de achtergrond te doen. De noodhulppakket-
ten voor mensen die direct in hun inkomsten, 
baan en dus levensonderhoud zijn getroffen 
zijn adequaat en snel opgepakt. Ook lokaal 
maatwerk is daar waar nodig geleverd.

Fysieke bijeenkomsten zijn niet mogelijk, bij-
eenkomsten waarbij ook inwoners aanwezig 
kunnen zijn al helemaal niet. De afgelopen we-
ken is gekeken naar wat uitgesteld kan worden 
– met de hoop dat we na de zomer weer meer 
mogelijkheden hebben om bij elkaar te komen 
– en wat anders opgepakt moet worden.

Eén van de onderwerpen, waarvan wij als PvdA 
fractie vonden dat het niet langer kon wach-
ten, betreft de schrijnende situatie van vluch-
telingen in de Griekse opvangkampen. En dan 
specifiek de situatie van alleenstaande, kwets-
bare kinderen. Wij hebben gezocht naar een 
raadsmeerderheid (en deze ook gevonden!) 
om een oproep te doen aan het kabinet om 
500 kinderen in Nederland op te nemen. Te-
vens hebben wij aangeboden om als dit ge-
wenst is, als Zwartewaterland ook een aantal 
van deze kinderen op te vangen. Landelijke 
politiek, maar zo belangrijk dat we vinden dat 



Raadscolumn - Reservebank...
Vroeger, als voetballertje, was ik geen groot ta-
lent. Een vervelend gevolg daarvan was, dat ik 
mezelf maar al te vaak terugvond op de reser-
vebank. Zaterdag na zaterdag en soms zelfs dat 
niet; vaak was er voor mij slechts een plekje op 
de tribune (al had je die toen nog niet) wegge-
legd. De trainer was prestatiegericht en speelde 
het liefst met zijn vaste elf. Een groot pedagoog 
was die toenmalige trainer niet…

Hieraan moest ik denken toen John Smits, na-
dat bekend werd dat ik mogelijk wethouder zou 
worden, opmerkte dat het een opmerkelijke car-
rière was, van een onverkiesbare plaats op de 
lijst na een aantal invalbeurten, als vervanger 
voor Jannet Hoentjen, naar een vaste plaats in 
de gemeenteraad en nu zelfs in het college van 
B&W. John duidde dat, als ik me goed herinner, 
aan als ‘spits in de eredivisie’. Nu kijk ik daar 
persoonlijk iets anders tegenaan. Volgens mij 
spelen we allemaal, college en raad, in dezelfde 
divisie, de Zwartewaterlanddivisie, en hebben 
we allemaal het beste met onze gemeente voor 
ogen. En spits? Het aantal doelpunten dat ik in 
mijn lange voetballoopbaan heb gemaakt blijft 
waarschijnlijk beneden de twintig. Nee ik was, 
zoals dat heet, meer een nuttige loper op het 

middenveld, hard werken, ballen veroveren en 
vooral scoren aan anderen overlaten. Volgens 
mij zijn dat overigens ook eigenschappen die je 
in een college goed kunt gebruiken; hard wer-
ken, in dienst van het team en plaatjes in de 
krant (‘doelpunten’) doen er dan niet zoveel toe.
In Voetbal International las ik onlangs een mooi 
verhaal over Henk Veerman. Wel een spits, maar 
niet zo’n verfijnde. Een speler die bij Heeren-
veen ook meestal een stukje van de reservebank 
warm hield. Als Henk, bij een achterstand, het 
veld in mocht, werkte hij zich een slag in de 
rondte, vaak zonder veel succes. Zijn carrière 
in Nederland dreigde als een nachtkaars uit te 
gaan. Bijna als een vlucht vertrok hij naar het 
buitenland. FC Sankt-Pauli, Hamburg, 2e Bun-
desliga. En daar, bij die volksclub, blijkt Henk op 
zijn plaats. Hij werkt zich het snot voor de ogen 
en weet ook nog met een zekere regelmaat het 
net te vinden. Wanneer mij straks in het college, 
een rol ten deel valt, zoals die van Henk Veer-
man, ben ik dik tevreden. Lekker hard werken, in 
dienst van het team. Maar het is natuurlijk wel 
een stap, van de ‘reservebank’ naar het pluche 
van de B&W-kamer…

Harrie Rietman

we ook als lokale partij ons hiervoor moeten 
inzetten. Deze kinderen mogen niet aan hun 
lot worden overgelaten! Inmiddels is het zo 
ver dat na een aantal digitale informatiebijeen-
komsten, de gemeenteraad ook haar 1e digita-
le raadsvergadering zal hebben; en wel op 28 
mei aanstaande. Een belangrijk onderwerp op 
deze agenda is de RES, hierover heeft u eerder 
in dit Vuistje al een belangwekkende bijdrage 
van Harrie Rietman kunnen lezen. 

Een ander belangrijk onderwerp, betreft het 
voortzetten van de mogelijkheden voor star-
tersleningen. Nog immer is het voor starters 
op de woningmarkt heel lastig om een woning 
te bemachtigen. De prijzen zijn nog ongekend 
hoog, de eisen van de banken streng. Om-

dat we iedereen een goede woning gunnen, 
vinden we het van groot belang dat de star-
terslening blijft bestaan. Hiermee krijgen niet 
alleen de mensen met wat minder vermogen 
de kans om een eigen woning te kopen, ook 
ontstaat hiermee doorstroming in de huizen-
markt waardoor er huurwoningen vrij komen. 
Tot zover het eerste inkijkje in het doen en la-
ten van de fractie. In deze tijd houden we ook 
maar even geen schaduwfractie, grotere groe-
pen proberen we te vermijden. Maar, we horen 
wel graag jullie ideeën en meningen. Speelt er 
iets, laat het ons dus weten, dan gaan we er 
mee aan de slag.

Voor nu: kijk naar elkaar om en zorg goed 
voor jezelf en voor elkaar!



WERELDOORLOG II EN CORONA

Het is voorjaar 1966. De enorme zolders bo-
ven het pand van de zaak met woonhuis van 
mijn ouders, waar we nog maar kort daar-
voor naar toe verhuisd waren, vormden een 
waar eldorado voor een vijftienjarige pu-
ber. Op enig moment ontdekte ik een grote 
doos met allemaal krantenknipsels uit de 
tweede helft van de veertiger jaren. Ze wa-
ren allemaal gewijd aan de gruwelen van de 
holocaust, met als topic een compleet jour-
nalistiek verslag van het Neurenberg tribu-
naal. Dit besloeg de periode van november 
1945 tot en met oktober 1948. Nadien heb 
ik zoveel mogelijk proberen te lezen en te 
bekijken wat over de genocide op de joden 
is geschreven en gefilmd met als voorlopige 
afsluiting een bezoek aan het holocaust her-
inneringscentrum Yad Vashem, in Jeruzalem, 
nu twee jaar terug.

Heeft die fascinatie voor dat aspect van het 
Nazisme me wat gebracht? Dat valt niet goed 
te doorgronden. Wel heeft het mij opgezadeld 
met twee onbeantwoorde vragen: zou ik ook 
in dezelfde omstandigheden in staat zijn tot 
dergelijke onvoorstelbare misdaden en waarom 
werd er door de rest van de wereld nauwelijks 
een poging gedaan om die ellende te voorko-
men dan wel te stoppen. Het antwoord op de 
eerste vraag heb ik niet gevonden; blijkbaar 
heb ik daarvoor te weinig inzicht in mijzelf. Wel 
heb ik veel gehad aan twee boeken, te weten 
“De zaak 40/61”, de, in boekvorm verschenen 
weekbladreportage van Harry Mulisch over de 
zaak tegen Eichmann in Jeruzalem. Het andere 
belangwekkende boekwerk, althans voor mij, 
is “De Zonnebloem” van Simon Wiesenthal. Hij 
beschrijft in het boek hoe hij als joodse gevan-
gene naar een stervende SS’er wordt gesleept 
die hem zijn misdaden opbiecht en die hem om 
vergeving vraagt. Wiesenthal weigert dat, maar 
heeft zijn hele verdere leven geworsteld met de 
vraag of die beslissing juist was. Hij heeft dat 
na de oorlog aan vrijwel alle vooraanstaande 
theologen en filosofen van die tijd voorgelegd 

en daarop geen eenduidig antwoord gekregen. 
We hebben deze maand voor de 75e keer onze 
oorlogsdoden herdacht en de dag daarna de 
bevrijding gevierd. 

Herdenken we dan dat Churchill en Roosevelt 
nooit één serieuze poging gedaan hebben om 
de genocide op de joden te stoppen, terwijl ze 
het wisten; sterker nog, twee Poolse verzets-
strijder hadden zich Auschwitz binnen weten 
te smokkelen en er ook weer uit. Dit alles om 
precies te willen weten wat daar gebeurde. Ze 
hebben in 1943 Churchill en Roosevelt in een 
onderhoud gesmeekt om Auschwitz plat te 
bombarderen, in ieder geval de spoorwegen 
er naar toe, omdat Auschwitz een gruwelijke 
moordmachine was. Het ijskoude antwoord van 
Churchill en zijn minister van Buitenlandse Za-
ken, Anthony Eden luidde: “de schuldigen zul-
len na de oorlog worden gestraft”; vervolgens 
kostte dat antwoord daarna nog enkele miljoe-
nen mensen het leven.

Herdenken we dan dat de Joodse Raad gewoon 
doorging met mensen naar Westerbork te stu-
ren als tussenstation voor Auschwitz, terwijl ze 
het op enig moment wisten? Herdenken we 
dan dat Koningin Wilhelmina en Radio Oranje 
nimmer het Nederlandse volk hebben opgeroe-
pen om bescherming te bieden aan de joodse 
Nederlanders, terwijl ze het wisten dat die de 
dood in werden gejaagd? Herdenken we dan 
dat in die kringen en ook onder grote delen van 
de Nederlandse samenleving blijkbaar sprake 
was van latent antisemitisme?

Hoe het ook zij, we herdenken in ieder geval dat 
dit gebeurd is en dat dit collectieve menselijke 
falen nooit weer mag gebeuren; blijkbaar is her-
denken en vieren daarvoor een onmisbare voor-
waarde. En het is goed om te constateren dat 
langzaamaan dit herdenken nu, 75 jaar na dato, 
gepaard gaat met het uiten van toenemende 
schaamte. Premier Rutte, die excuses aanbiedt 
voor de wijze waarop de weinige overlevers on-



der de joden behandeld zijn door Nederland en 
de Nederlander. De koning die in zijn toespraak 
een, vooralsnog slechts kritische kanttekening 
plaatst bij de houding van zijn overgrootmoe-
der, koningin Wilhelmina. Het mag weliswaar 
een onsje meer zijn, maar toch, het begin is er.

Heeft dit alles iets te maken met de huidige co-
ronacrisis? Totaal niets! Wel moeten we consta-
teren dat dit een wereldomvattende crisis is die 
meer landen in zijn greep houdt dan destijds de 
eerste en de tweede wereldoorlog. Er zijn enke-
le overeenkomsten waar te nemen: er worden 
weer zondebokken aangewezen. Voor zover het 
om G-5 zendmasten gaat dan valt daar nog wel 
mee te leven; echter, ook nu worden de joden 
in sommige kringen als schuldige aangemerkt. 
Ook nu menen sommige wereldleiders met des-
informatie hun bevolking en de wereld te moe-
ten infecteren. Het is opvallend dat naast die 
populist uit Brazilië, Bolsonaro, de Angelsaksen 
Johnson en Trump zich vooral daaraan bezondi-
gen. Voor het inbinden van Boris Johnson helpt 
het dat hij inmiddels corona heeft moeten on-
dergaan; Trump blijft volharden. Het adagium 
“vertel een leugen vaak genoeg, luid genoeg en 
lang genoeg en het volk zal je gaan geloven” 
wordt vrijwel consequent gepraktiseerd door 
onze zogenaamde bondgenoot. Voor de goede 
orde, deze verraderlijke en onthutsende bena-
dering is ontwikkeld door Joseph Goebbels.

Ook nu is de mensheid in al zijn hoedanigheden 
de enige factor die blaam treft: niet het virus 
reist de wereld rond, maar de mens. 
Niet het virus bij de vleermuis en het schubdier 
is de oorzaak maar het “niet natuurlijk” omgaan 
van de mens met deze dieren.
Niet de geit en het virus is de schuldige van Q-
koorts maar de mens die deze dieren “industri-
eel” houdt.

Niet het varken is verantwoordelijk voor de var-
kensgriep maar de mens die deze varkens op 
industriële schaal houdt met de “afnemer” van 
dat goedkope vlees.
Niet de kip is verantwoordelijk voor een levens-
gevaarlijk gemuteerd vogelgriepvirus, maar de 

mens die deze kippen industrieel houdt met de 
verorberaar van dat stukje plofkip. Niet de kiem-
groente, komkommer of tomaat is verantwoor-
delijk voor de dodelijke ehec-bacterie maar de 
mens, de kalvermester die zijn kalf zoveel anti-
biotica toedient dat de ehec-bacterie inmiddels 
alle soorten antibioticum overleeft en terecht 
komt in de mest waarmee de aarde voor het te-
len van die groenten bemest wordt.
Niet de dieren in het regenwoud van Brazilië zijn 
verantwoordelijk voor de nu nog onbekende 
virussen van de toekomst, maar de mens, die 
voor het industrieel houden van kippen en var-
kens het voedsel uit Brazilië haalt, waar het re-
genwoud voor wordt gekapt en het leefgebied 
van de dieren daardoor wordt beperkt.

Stop de intensieve veehouderij, stop met het 
eten van vlees van varkens, kippen en kalveren 
uit die bio-industrie; schakel meer en meer over 
op plantaardige eiwitten en geef daardoor het 
virus dat overdraagbaar is van dier op mens 
(zoönozen) geen kans. Op deze manier draag 
je bij aan het voorkomen van dit soort pande-
mieën. Ik vrees dat er in twee maanden coron-
acrisis al vrijwel evenveel dodelijke slachtoffers 
zijn te betreuren in Zwartewaterland als in vijf 
jaar tweede wereldoorlog.

Herdenken dus en vieren, opdat wij niet verge-
ten en opdat het nooit weer gebeure. En om 
niet over een paar jaar de excuses te moeten 
aanhoren dat het gevaar van overdracht van het 
coronavirus  van nerts op mens is onderschat. 
Daarom de oproep om na het indammen van 
deze crisis in het leven te roepen een jaarlijk-
se coronadodenherdenking met aansluitend 
de bevrijdingsdag van het coronavirus. Bitter 
noodzakelijk! Nie wieder!!

Genemuiden, 8 mei 2020

Tiem van Dalfsen, iemand die vanwege zijn 
leeftijd door sommige populisten wordt be-
schouwd als “dor hout” dat moet worden op-
gestookt wanneer hij ziek zou zijn geworden 
van het coronavirus.



BELANGRIJKE ADRESSEN

Afdelingsbestuur
Voorzitter Vacature
Secretaris Greet Generaal, Groot Lageland 45, 8064 AM Zwartsluis   06-13100573
Penningm. Pascal Arnold, Pr. W. Alexanderstr 32, Genemuiden   06-43018896
Leden Vacature

Gemeenteraadsfractie
Fractievz Astrid Dijkstra, Brouwersgracht 8, 8061 GM Hasselt 06-42335924
Raadslid Klaas Eenkhoorn, Erfgenamenwegje 1, 8061 AC Hasselt 06-54328373

Wethouder Harrie Rietman, Achterweg 32, 8281 AT Genemuiden 06-28545172

Ombudsteam PvdA Zwartewaterland
Klaas Eenkhoorn, Erfgenamenwegje 1 8061 AC Hasselt  06-54328373
Frans Koffrie   038-4773200
Ombudsteampvdazwartewaterland@gmail.com

Vuistje
Redactie Vacature
Verspreiding Klaas Eenkhoorn, Erfgenamenwegje 1 8061 AC Hasselt 06-54328373

Opmaak Drukkerij Kuiper - Zwartsluis

Bankrekeningnummer
PvdA afd. Zwartewaterland  NL84RABO0151534659

Website, sociale media, mailadres
Website:   zwartewaterland.pvda.nl
Twitter:   @PvdAZwartewater
Facebook:   PvdAZwartewaterland
Centraal mailadres:  zwartewaterland.pvda@gmail.com


